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                                Na Vidovdan 1992. godine u Sabornom hramu u Trebiwu obavqen je ~in 
ustoli~ewa Episkopa Zahumsko-hercegova~kog g. Atanasija, do tada Episkopa 
Banatskog. Ovih dana, na godi{wicu ustoli~ewa, Wegovo preosve{tenstvo 
dao je intervju za Radio Nevesiwe i NIN. 
 

�  Va{e Preosve{tenstvo, godinu dana ste na ~elu Zahumsko-              
hercegova~ke eparhije. Koliko ste zadovoqni? 
 

 
      Na `alost, kada sam ja do{ao ovde, po~eo je rat. Ja sam znao gde dolazim i 
na {ta dolazim. [to ka`e Milan Raki}: ,,Svi smo mi...“ (i mi sada, ove 
generacije, kao na{i preci sa Kosova) gotovi ,,da budemo svesne `rtve i da 
damo `ivot svoj znaju}i {ta dajemo i za{to ga dajemo... “ Male su snage moje. 
Ipak, najva`nije je prisustvo ovde i sau~e{}e u stradawu naroda i delewe sa 
wim svega  u dobru i u zlu. Ali ne mogu biti zadovoqan sobom i radom svojim 
jer Gospod Hristos, na{ Spasiteq, rekao je: ,, Kad sve u~inite, recite u~inili 
smo {to smo bili du`ni, u stvari smo zaludni slu`iteqi“. Me|utim, nikad 
nam nije opravdawe {to su te{ke okolnosti. Na muci se poznaju junaci. Za 
razliku od [ekspirovog Hamleta koji ka`e ono ~uveno:,, Biti ili ne biti“, 
srpski stav je slo`eniji. Treba biti ,,kadar i sti}i i ute}i“. I jo{ va`nije: 
,,i na stra{nom mestu postojati“. 
 

�  U biv{oj jugoslovenskoj Republici BiH, sada ve} u biv{oj Republici 
BiH, besni rat s jasno izra`enim vjerskim nabojima i konotacijama. [ta 
~ini Pravoslavna Crkva za vra}awe mira na ove prostore? 
 
        

        Ja ne pristajem, bar ja li~no ne pristajem, na taj naziv ,,biv{a BiH“. Ne 
damo mi Srbi Bosnu zato {to su je svojatali i Austrija i Turska i sad Alija 
Izetbegovi}. A jo{ mawe dajemo Hercegovinu. Ja sam vladika Zahumsko-
hercegova~ki, ne mogu nikad biti i ,, biv{e hercegova~ki“. Ne damo mi Bosnu 
da se bri{e. Jer, posle }e biti biv{e Kosovo, biv{e ovo ili ono. Ne treba 
tako lako da bri{emo to ime. Ako neko ne voli Bosnu zato {to je Alija 
svojata, ja je volim. Bosna je stari srpski naziv. ,,Bosna ponosna“, a 
Hercegovina pogotovo. Prema tome, osta}emo mi pri tome da je to i Bosna i 
Hercegovina i da su srpske. Ne ka`em da su samo srpske, ali su svakako srpske, 
mati~ne zemqe srpske. Pazite, mati~ne srpske zemqe. ^u}ete od mnogih 
srpskih inktelektualaca, od politi~ara, od mnogih glava koje se name}u 
srpskom narodu a ne ula`u srce pri tome... Isti~u svest a ne ula`u savest. 
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 Intervju Radiju Nevesiwe i NIN-u, 6. avgust 1993. 
 



Re}i }e oni da smo mi dijaspora, i da je, navodno, samo sredi{wa Srbija 
matica. To nije ta~no. Ne borimo se mi samo za `ivaq na ovom prostoru nego i 
za mnogo vi{e. ^ovek nije samo goli `ivot. Hercegovina nije samo dijaspora 
(rasejawe), nego rasadnik, izvori{te, Zemqa Svetoga Save i Svetoga Vasilija. 
 

�  Je li ovo vjerski rat? 
 

 
      Ja ne bih to nazvao verskim ratom. Pazite, uglavnom su ga bezbo`nici 
poveli. Ovaj rat je posledica komunizma. Komunistima je najlak{e da sve 
svale na versku podelu, na Vatikan, na sukob Pravoslavqa i Rimokatolicizma, 
ili Pravoslavqa i Islama, i onda su oni nevini i ~isti. Oni su glavni tvorci 
zla u svetu, u posledwih 70 godina. Ja to govorim s punom savesti i 
odgovornosti. Ne mogu sad odjednom, ,,puj-pike, ne va`i“. I kad sam nekima 
rekao – otelo mi se, ne `elim nikoga da vre|am – da su bili ,, komuware“, oni 
se vre|aju, kao da mi sada treba da se izviwavamo wima  {to su oni bili 
,,komuware“, a mi nismo. To im je od ne~iste savesti. Nijedan komunista se nije 
izvinio Srpskom narodu za zla koja je po~inio. 
         Sramota je da u 20. veku govorimo o verskom ratu. Ima verskih elemenata, 
naravno. U Srpskom narodu je `ivo prisutna pravoslavna vera. Brane}i sebe, 
on brani veru, brane}i veru, on brani sebe, ali ne treba zaboraviti da su, 
recimo, u Lici komunisti govorili, odmah posle rata, Srbima: Zato su vas 
klali ovde, zato {to ste bili pravoslavni. Da nije bilo vere koja vas je 
delila, ne bi vas klali. A onda su oni posle ukinuli veru i najvi{e je Li~ana 
bilo bezbo`nika. Oni su odbacili svoju veru da bi se tek sada prisetili vere 
i rekli: Pa, nas su komunisti prevarili, evo opet ho}e da nas koqu, a sad ne bi 
bilo razloga. Sad, eto, nismo verovali ni u {ta. Tako da je to jedna podla igra 
i podla propaganda. 
 
       �  Nalazimo li mi te, kona~no, osnove za `ivot sa rimokatolicima? 
 
   
        Nije ta~no da mi ne bismo mogli na}i na~ina da `ivimo sa 
rimokatolicima. Znamo, naravno, pritom {ta su nam radili kroz vekove, 
naro~ito s nametawem unije, podr`avawem islama, ~ak i same Turske protiv 
Pravoslavqa, pa izdajstva kad smo se dizali uz hri{}anske evropske sile da se 
borimo protiv Turske, a one su nas izdavale...Ipak, ne bismo mi to mogli 
propisati Katolicizmu kao takvomu. Jeste, wihov centar Vatikan mnogo 
{to{ta ~ini protiv nas. Ali ne treba svo zlo u svetu zgurati na Vatikan, jer 
bi to bilo nepravedno i nepo{teno, a i nije Vatikan cela Rimokatoli~ka 
crkva. Ima divnih rimokatoli~kih zajednica i lokalnih crkava. Pogotovo ne 
treba zaboraviti da smo mi `iveli jedan milenijum zajedni~kog hri{}anskog 
`ivota, i da su oni hri{}ani. Tek sada kad je zlo do{lo i pred wihova vrata, 
,,zaigrale me~ke“ i pred ku}om bra}e Hrvata, pribegavaju pravoslavnima i 
govore: ,, Pa, mi verujemo u kri`, vi u krst, trebalo bi da se poma`emo i 
razumijevamo“. Hvala Bogu da su shvatili. Ali su o~istili Zapadnu 



Hercegovinu od pravoslavnih. Nama je oko 200 sela uni{teno. Ne od 
Muslimana, ne{to malo, nego uglavnom od Hrvata u Hercegovini. Da li to 
znate? I oko 30 crkava i dva manastira, od Hrvata, nekoliko crkava i od 
Muslimana... Muslimani su gde-gde sara|ivali sa Hrvatima u zlu protiv nas. 
Meni je re~eno sa zvani~nog mesta da su na{u sabornu mostarsku crkvu 
sru{ili Muslimani, jer su je posledwih meseci Muslimani dr`ali. Me|utim, 
ona je sru{ena odmah po okupaciji, a okupaciju su izvr{ili Hrvati. Sru{ena 
je na praznik hrama – Svetu Trojicu i minirana do temeqa na Petrovdan 1992.  
 
 

�  [ta radi Srpska Crkva? Patrijarh srpski, gospodin Pavle, od po~etka 
ovog stradawa kao pravi hri{}anin toliko ~ini za mir me|u qudima i 
me|u samim Srbima... 

 
     
      Sveti je to ~ovek. ,,Ni po babu ni po stri~evima“, ni levo ni desno, nego 
pravo putem Svetog Save, putem Svetih Otaca, Svetih Mu~enika ide. @ivi 
mu~enik i `ivi hodaju}i svetac. Mi sa svoje strane nastojimo – i mitropolit 
Nikolaj na{, koji je u Saraje vu – da se ~ini ne{to. I{li smo i u inostranstvo 
da bi smo se susreli sa hrvatskim biskupima. Na `alost, sa Muslimanima 
gotovo nema dodira. Wih je zahvatio fanitizam. Pojedine hoxe su vo|e 
pojedinih najokorelijih wihovih jedinica koje ~ine zlodela, pokoqe. Nedavno 
su iznad Bora~kog jezera dvojicu Srba zaklali. Uni{tili su nam Bradinu i 
jo{ 16 sela oko Kowica. [ta sve rade u Gora`du, pri~a jedan izbeglica... Na 
`alost, oni su takvi i sa wima je te{ko do}i u dodir. Oni nisu do{li 
nijednom na poziv, na susret, s Patrijarhom. Ja sam se sreo sa biskupom 
Mostarsko-duvawskim, jednom, trbalo je i jo{ drugi put, ali on nije do{ao 
zbog borbi Muslimana i Hrvata. Ja o~ekujem da odem da posetim one krajeve, i 
da posetim tamo preostale Srbe. Recimo, u Mostaru, u Dobri~u iza Mostara. 
@elim da odem u Prebilovce, ^apqinu i Metkovi}. To su na{e parohije, 
istina na terenu te avnojevske Hrvatske, ali {ta mo`emo. U Metkovi}u nam je 
crkva poru{ena, u Dubrovniku proki{wava, jer je krov probijen, ali treba da 
obilazimo te na{e rane i da se pona{amo kao hri{}ani, sledbenici Hrista, 
raspetog i vaskrsloga. 
 

�  Wegova svetost patrijarh Pavle ka`e da ,,narodna dr`ava ne ide dokle 
mo`e i}i, nego ma~ sme i}i samo do granice jedne dr`ave, tj. otaxbine“. 
Ako je uporedimo sa granicama ove eparhije i Srpske Hercegovine, to 
na~elo nije ispo{tovano. Je li to i bio razlog za ovaj va{ protest?  

 
 
       Da, to je bio razlog. Ali ja ne mogu da ka`em da je u ovom momentu realno 
o~ekivati da }emo dosti}i granice na{e Eparhije. Jer granice na{e Eparhije 
su, u stvari, granice Stare Hercegovine, a vi znate da se i Pe}ka patrijar{ija 
pro{irivala van granica srpske dr`ave, a posle Turske imperije zalazila u 
druge dr`ave, jer je Crkva {ira od skupa dr`ava. Crkva zahvata nebo. 



       Mi u svakom slu~aju moramo si}i na Neretvu, makar do mu~eni~kih 
Klepaca i Prebilovaca, koji su dali `rtve i u ovom i u onom ratu, do 
manastira @itomisli}a i srpskih hramova koji su poru{eni i na srpsko more. 
Jer je Dalmacija, kako su govorili i Jovan Du~i} i Ivan Me{trovi} (~ija 
interesantna prepiska je bila svojevrsna polemika oko srpskog duha), samo 
padina BiH. I da BiH prakti~no silazi na more. Ne mogu se Hercegovci 
odre}i mora. 
 

�  Koje su me}unarodne ustanove i pojedinci prihvatili va{a obimna 
istra`ivawa o zlo~incima u ovom ratu? 
 
      

      Negde je neki Hercegovac iz Mostara pisao o uni{tenom blagu Srpske 
Crkve, pa dodaje:,, da niko nije protestovao, pa ni episkop Atanasije, koji se, 
ina~e, ~esto odziva na politi~ke teme“. Neka ih, neka tako govore. Bog sve 
vidi. Ja nisam mnogo putovao zato {to sam hteo da budem ovde, pogotovo kad su 
bile ofanzive. ^im sam do{ao ovde, ja sam qude slu{ao i zapisivao. Objavio 
sam o stradawu Srba u Bradini, 25. i 26. maja 92. I to je bilo op{irno 
kazivawe proverenih svedoka. Onda sam zabele`io kazivawe jednog Kowi~ana, 
Srbina, koji je proveo u hrvatskom logoru u Qubu{kom ~etiri meseca. Pa onda 
lekarku Olgu Dra{ko koju je na{ otac Simeon, arhimandrit, tako|e slu{ao u 
Ostrogu i zapisao, koja je u hrvatskom zatvoru Dretequ provela stra{ne 
mesece. Imam jo{ takvih iskaza, pa sam ~ak i do{ao i do jedne fotografije 
ru{evina na{e Mostarske crkve, gde se vidi samo gomila kamewa. Imam jo{ 
dosta podataka koje nisam sam sistematizovao. Sve bele`im. 
      Pisao sam tri pisma Butrosu Galiju. Uputio sam jedno pismo [vajcarcima, 
HEKS-u, humanitarnoj organizaciji koja je postradalima poslala pomo}. 
Nedavno sam od wih dobio pismo u kojem gospoda protestuju {to sam ja 
upu}ivao neke apele. Ka`u: kako ja mogu tako ne{to da radim? Naveli su 
ne{to {to ja stvarno nisam potpisao. To je apel nekih srpskih 
inktelektualaca – pod koji su stavili i moje ime bez pitawa – Rusiji, da uzmu 
Srpski narod u za{titu. Ja nisam ni znao za taj tekst. Neko je stavio moje ime 
i nije mi dobro u~inio. Stavili su moje ime pojedinci, recimo poput Brane 
Crn~evi}a ili \ureti}a ili, ne znam, oni koji su sasvim drugog stava i 
pona{awa, s kojima se ja ne bih, bar po nekim pitawima, slo`io. Jesmo Srbi, 
ali nije ni sve dana{we,, srpsko“ za prihvatawe. ,,Ne jede se sve {to leti“, 
ka`e narod. Nije i svaki Srbin-Srbin, nije dovoqna samo biologija, potrebna 
je i duhovnost. Potrebno je i mnogo vi{e nego biti samo goli Srbin. 
       Krajem septembra i po~etkom oktobra pro{le godine bio sam u Kanadi i 
Americi, povodom 50- godi{wice smrti Jovana Du~i}a, i onda sam govorio 
pred nekoliko tih komisija ameri~kog Kongresa. To je posle u Gr~koj 
prevedeno i objavqeno. Mislim da u ameri~kom kongresu nemaju sluha, ni uha, 
ni srca da to shvate. 
       Ja }u i daqe nastaviti da se ogla{avam i da svedo~im, ali najva`nije je 
svedo~ewe Bogu i qudima koji imaju savest, koji ho}e da vide i ~uju. Zadwa je 
uvek Bo`ija. 



 
�  Da li je u ovom ratu do{lo do pribli`avawa Crkve i naroda?     

 
      Crkva i narod na{ nisu nikada bili razdvojeni ni udaqeni. Tako je bilo 
uvek, pa i danas. Zbli`ila nas je ova na{a golgota, ova na{a kosovska 
tragedija, koja je po~ela jo{ s Kosovom, a i da znate jo{, Kosovo je mnogo 
u~inilo da se u narodu povrati svest i savest i zna~aj Srpske Crkve, jer ne 
zaboravite da su 16. marta 1981. godine [iptari zapalili Pe}ku patrijar{iju. 
Sve ostalo je bilo posle toga. 
 

�  Dosta pomo}i sti`e od Gr~ke Crkve. Kakvi su odnosi na{e dvije Crkve? 
 

 
      To su rodbinski odnosi, bratski, sestrinski. Gr~ka Crkva je nas krstila. 
Vekovima su ti odnosi bliski. Ne zaboravite da su Kara|or|e i Riga od Fere 
bili li~ni prijateqi i spremali zajedni~ki ustanak protiv Turske. Pa onda 
smo se pomagali u vreme ,,Nevesiwske pu{ke“, u balkanskim ratovima, pa u 
svetskim ratovima... Uvek smo bili na istoj strani. Da znate da su Srbi i Grci 
po mnogo ~emu bli`i nego Srbi i Rusi. Ima ne~ega u ~emu smo mi bli`i 
Rusima od Grka, a ima ne~ega po ~emu smo bli`i Grcima. Mi imamo neke 
srodnosti u karakterima, pomalo i u te{ko}ama tih karaktera. 
 

�  Sve ~e{}e se govori o potrebi odr`avawa veza pravoslavnih zemaqa a 
preko Sabora Pravoslavnih Crkava? [ta se zaista de{ava na tom 
planu?  

 
 
    Sabor Pravoslavnih Crkava postoji vekovima. Pro{le godine, u Nedeqi 
Pravoslavqa, odr`an je u Carigradu susret pravoslavnih poglavara, i 
verovatno }e uskoro da se ponovi. A te{we sabirawe i organizovawe 
pravoslavnih naroda i dr`ava, i ono je nedavno po~elo. U Gr~koj je odr`an 
jedan takav skup na inicijativu gr~kog parlamenta. I postoji ideja o 
pravoslavnom komonveltu, kao nekoj vrsti Saveza Pravoslavnih Dr`ava. Ne 
znamo koliko }e to uznapredovati, ali je kao ideja dobro i trebalo bi da su 
pravoslavne zemqe upu}ene jedna na drugu, da se zbli`e, jo{ vi{e i jo{ te{we 
sara|uju. 
 

�  U svijetu nastaje novi poredak.Kako gledate na taj poredak i gdje je wemu 
mjesto Pravoslavqa?  

 
     Mislim da se to {to je tako nazvano ne}e mo}i ostvariti jer je to 
svojevrsna Kula vavilonska. To je jedna zajednica zami{qena bez Boga. Mene 
to podse}a na Rimsku imperiju u kojoj je postojao poredak koji je progonio 
hri{}ane. Ka`em da je jedno zlo, sigurno, opipqivo zlo u tom svetskom 
poretku. To je wegova totalitarnost, wegova iskqu~ivost, nametqivost, i 



samim tim wegova duboka ne~ove~nost. Ne po{tuje se qudska li~nost, qudska 
sloboda i savest. Bog nije totalitaran... 
 

�  ^esto ste bili na prvoj borbenoj liniji, hrabrili ste srpske vitezove, 
ali ih i zavetovali da uz juna{tvo pokazuju ~ojstvo. Koliko je 
Hercegovina uravnote`ila ~ojstvo i juna{tvo? 

 
 
       Juna{tvo su pokazali svi, da ih ne delim. Jedan Nevesiwac re~e mi: 
„Nemojte, vladiko, nas hvaliti, kraj mene su bili Bile}ani, bili su boqi∗. 
Ali i Ga~ani su junaci, nisu ni Trebiwci podbacili, nisu ni Mostarci, bar 
ovi koji se bore, koji nisu oti{li. I tako redom. Pokazali su i ~ojstvo i 
juna{tvo. Ima, moram da ka`em, izvesnih koji su nam naneli qagu i ne verujem 
da }e ona biti sasvim sprana daqim juna{tvom i ~ojstvom na{ih boraca. Na 
primer, prilikom prvog i drugog izgona Muslimana. Bilo je odlazaka, ali i 
izgona. Izgazili su nogama jednog mladi}a Srbina {to je ustao u odbranu svog 
prijateqa Muslimana. Ili {to je meni rekao jedan, makar bio dobar borac: 
„Kako ste vi davali usta{ama u Kotezima pakete?“ Rekoh, ne}e{ vaqda ti 
meni re}i kome }u ja da dam. Jesam dao i – da}u! Ti qudi su sad kod nas, qudi su, 
a posebno, ~uo sam da i na{ima daju na drugoj strani. [ta bi ti hteo, da budemo 
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 U vreme hrvatsko-muslimanske ofanzive na Nevesiwe, o Mitrovdanu 1992, u podgori~kom 
„Sjutra“ (18.9.92) zabele`eno je:  

Po ko zna koji put ovom u ratu borce na nevesinskom rati{tu posjetio je Episkop 
Zahumsko-hercegova~ki gospodin Atanasije Jevti}. U specijalnoj izjavi za lokalni Radio-
Nevesiwe, jer nije `elio da da izjavu novinarima drugih informativnih ku}a, istakao je: 
„Ovih dana `estokih borbi obi{ao sam front. Zadivqen sam juna{tvom boraca i moralom 
kod naroda. @elim da pozdravim srpske borce na Nevesiwskom braniku slobode, pravde, 
istine, Srpstva i Pravoslavqa svetosavskog i svetovasilijevskog. Ovi borci, srpski, kao i 
ostali u Hercegovini na Stola~ko-~apqinskom i Trebiwsko-dubrova~kom, na Bora~kom 
rati{tu i gore na Ga~a~skom u planinama, svi su junaci. Ali, ovo {to sam vidio, naro~ito 
ju~e kod boraca Nevesiwske brigade na ovom frontu, prevazi{lo je sve ono {to sam znao i 
{to sam li~no vidio, po juna{tvu, vite{tvu i slobodarstvu. Narod koji je dao ~etri desetine 
palih boraca i dve stotine i vi{e rawenika sa takvim moralom, mo`e se nadati samo 
najboqem. @elim i molim se Bogu za milost da borci srpski istraju, kao {to su istrajali u 
ovoj u`asnoj neprijateqskoj ofanzivi. 
          Sa bijesom je napadao neprijateq i sa histeri~nim kre{tawem: Sloboda ili smrt! Pa, 
na{li su oni smrt, a mi slobodu. Jer, na{i borci, koji su pali, na{a su sloboda, a ovaj narod je 
odbrawen. Odbraweno je Nevesiwe juna~ko, vite{ko, srpsko, svetosavsko, i bi}e odbraweno. 
Time je odbrawena i Hercegovina. Poru~ujem borcima da istraju sa onim moralom kojim su 
qudi pristizali na front  autobusima, kamionima, kao i kolima dobrovoqaca. Niko nije u 
tom trenutku pomislio da be`i.  
         Srbin je oduvek znao kadar biti sti}i, gde treba, skloniti se tamo gde treba, ali 
najva`nije je ono tre}e – na stra{nom mjestu postojati! Ovdje se bore Srbi i ovdje se bore 
Nevesiwci. Nevesiwci su ovog puta bili vi{e nego Srbi. Oni su ovih dana bili na krovu 
Srpstva, u to sam se zaista uvjerio. Bog nam poma`e, i ne samo on nego i Sv. Vasilije, kao i Sv. 
Petar Zimowi}, koji je bio na{ Vladika i mu~eni~ki postradao u Jasenovcu. On nam je velika 
za{tita, a tu su i ostali srpski Sve{tenici i Mu~enici. “ 
 
 



nequdi? Nemoj, to je sramota tvoja. Ima, dakle, takvih pojedinaca i nemojmo da 
mislimo da su sada svi Srbi pravo dupke za raj. Ja ne znam da li }u u raj, imam 
nezgodan jezik, osoran sam i imam mnogo, sigurno, ogre{ewa i svojih li~nih i 
prema Bogu i prema ovome narodu, i prema borcima. 
 
                                                                                                   Razgovarali: 
                                                         Aco Dragi}evi} i Milenko Avdalovi}  
                                                                                                    (avgust 93) 
 


